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DEN HAAG • Gemeenten regelen in de komende
weken honderden extra opvangplekken voor
mensen die uit Oekraïne gevlucht zijn. Er moeten
meteen vijfhonderd plekken beschikbaar komen,
en op 1 oktober nog eens duizend plekken erbij.
De opvanglocaties lopen snel vol, net als de cen-
trale opvangpunten in Amsterdam en Utrecht,
meldde het Veiligheidsberaad vrijdag na een inge-
last overleg.
In Nederland staan nu iets meer dan 98.000
Oekraïense vluchtelingen geregistreerd. Noodop-
vanglocaties hebben ruim 81.000 bedden beschik-
baar, en daarvan zijn ruim 80.000 in gebruik.
De 25 veiligheidsregio’s in Nederland hebben het
verzoek gekregen om het aantal opvangplekken in
de komende weken te laten stijgen naar 90.000,
en daarna naar 97.000. 

Honderden extra plekken
voor gevluchte Oekraïners

OPVANGLOCATIES LOPEN SNEL VOL

DEN HAAG • Het kabi-
net wil voor 500 mil-
joen euro een aande-
lenbelang nemen in
netbeheerder Stedin.
Dat melden ministers
Sigrid Kaag (Financiën)
en Rob Jetten (Klimaat
en Energie) aan de
Tweede Kamer. Het
bedrijf had om deze
kapitaalstorting ge-
vraagd om genoeg te
kunnen blijven investe-
ren in de noodzakelijke
verzwaring van het
elektriciteitsnet.
Stedin is verantwoor-
delijk voor het stroom-
net in Utrecht, Zeeland
en het grootste deel
van Zuid-Holland, en
bedient in totaal 2,3
miljoen aangesloten

huishoudens en bedrij-
ven. Door de kapitaal-
injectie, waar vorig jaar
al geld voor opzij was
gezet in de miljoenen-
nota, wordt de Staat
voor 11,9 procent eige-
naar van het bedrijf.
Stedin is verder in
handen van gemeenten
in het verzorgingsge-
bied.

Staat wil belang in Stedin

VOOR 500 MILJOEN EURO

EINDHOVEN • De hulpdiensten hebben vrijdag
rond de middag groot alarm geslagen na de
vondst van een pakketje met een onbekende stof
op een parkeerplaats bij het politiebureau aan de
Michelangelolaan in Eindhoven. Twee agenten
hadden het pakketje bekeken, waarbij een van
hen prikkende ogen kreeg. Uit voorzorg werd de
agent naar het naburige ziekenhuis gebracht,
maar hij kon niet veel later weer terug aan het
werk. 
Wat er precies in het pakketje zat, wilde een
woordvoerster van de politie niet zeggen. Volgens
Omroep Brabant zaten er grondstoffen voor drugs
in het pakketje. 

Groot alarm in Eindhoven
door vondst van pakketje

AGENT NAAR ZIEKENHUIS

EP’er Paul Tang na wetsvoorstel Brussel:

’Snel streep door
dure festivalmunt’

door Alexander Bakker

BRUSSEL • Voor bezoe-
kers van concerten en
festivals is het een be-
kende frustratie:
drankjes en eten zijn
alleen te koop met een
vaak niet-inwisselbare
munt van de organisa-
tie. Daar moet de EU
een streep door zetten,
vindt PvdA-Europarle-
mentariër Paul Tang,
zeker nu Brussel een
wetsvoorstel op tafel
heeft gelegd om te re-
gelen dat mensen altijd
contant moeten kun-
nen betalen.

Tang is bij de onderhan-
delingen over de nieuwe wet
betrokken en hoopt met
steun van zijn collega’s in
het Europarlement een ein-
de te maken aan het voor
veel organisatoren lucratie-
ve verdienmodel. „Je hebt
na een festival altijd munt-
jes over en de prijzen van
eten en drinken zijn totaal
ondoorzichtig. Een grote
beker bier kost met een fes-
tivalmunt al snel 7,5 euro,
vaak duurder dan wanneer
er gewoon direct met euro’s
kan worden afgerekend”, al-
dus de Europarlementariër.

De sociaaldemocraat
vreest dat de festivals onder
een cashverplichting uit
kunnen komen door een uit-
zondering in het wetsvoor-
stel van de Europese Com-
missie. Tang wil dat verhin-
deren door vast te leggen
dat consumenten, daar
waar men cash niet accep-
teert, altijd moeten kunnen
pinnen. „Dat betekent het
einde van de festivalmunt.”

Om zijn voorstel te onder-
bouwen heeft de politicus
afgelopen zomer onderzoek
gedaan naar het Nederland-
se festivallandschap. Hij
ontdekte dat bij slechts zes

van de 28 grote festivals ge-
pind kan worden. De grote
concertzalen zijn volgens
hem al langer bezig met een
pinvriendelijk avondje uit.
Hij prijst in het bijzonder de
Ziggo Dome in Amsterdam.
„Wie niet wil pinnen kan
daar met con-
tant geld een
wallet (digita-
le portemon-
nee, red.)
aanschaf-
fen.”

De PvdA’er
verwacht
veel bijval van collega’s. Hij
stelt dat het Europarlement
over het algemeen veel
waarde hecht aan het con-
sumentenbelang. Dat festi-
vals ooit zijn overgestapt
naar een eigen munt be-
grijpt Tang overigens wel.

„Dat was vooral om lange rij-
en en gedoe met wisselgeld
te voorkomen. Maar dit
stamt echt nog uit de tijd dat
Nederland niet zo digitaal
was.”

Het voorstel van de Euro-
pese Commissie om het

recht om te
betalen
met bank-
biljetten en
munten in
een Euro-
pese wet te
gieten
hangt sa-

men met de toekomstplan-
nen voor de invoering van
een digitale euro.

In met name Nederland
en Duitsland is er veel scep-
sis over de invoering van
zo’n nieuw wettig digitaal
betaalmiddel door de Euro-

pese Centrale Bank (ECB).
Brussel heeft vanwege de
kritiek een wetsvoorstel
neergelegd met de explicie-
te boodschap dat het ge-
bruik van de digitale euro
niet verplicht is. Daarnaast
moet een tweede wet dus
zorgen dat in landen als Ne-
derland, waar pinnen en di-
gitaal betalen via een app de
norm is, contant betalen al-
tijd mogelijk moet zijn. De
ECB moet uiteindelijk een
besluit nemen over de vraag
of de digitale euro er gaat
komen. Nederlandse critici
vragen zich nog steeds af
wat de toegevoegde waarde
van zo’n virtuele munt is. 

Veel bijval
collega’s
verwacht

Festivalgangers kopen munten
om drank en eten te kunnen
halen.
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Heb mededogen op de A12, colle-
ga’s. Dat is wat ik jullie voor za-
terdag 9 september 2023 ver-

zoek. Het is in dit land een goede ge-
woonte journalistieke terughoudend-
heid te betrachten wanneer er verslag
dient te worden gedaan van ontwikke-
lingen waarin gestoorde mensen de
hoofdrol opeisen (voorbeeld: de manier
waarop over terreuraanslagen door
’verwarde’ mannen wordt bericht). Doe
dat ditmaal ook, svp. 

Bekijk je de zaak puur vanuit een
behandelaarsperspectief, dan zou je
eigenlijk helemáál geen publicitaire
aandacht aan deze Extinction Rebelli-
on-manifestatie moeten besteden. Láát
de Caricejes, de Siegertjes, de Hannah-
tjes, de Bénédictejes en al die andere
over een ’fundamenteel democratisch
tekort’ klagende XR-patiënten (ons
klimaatfonds: 35 miljard, nota bene)
zichzelf lekker aan het asfalt vastplak-
ken. Láát ze de boel maar blokkeren. En
meld er vervolgens niets over.

Bij totaal negeren van hun actie zou-
den deze arme mensen uiteindelijk pas
echt gebaat zijn. Maar hee, ik loop al
dik een halve eeuw mee in dit vak en
begrijp daarom als geen ander dat je dat
niet van journalisten kunt vragen. Mijn
advies, derhalve: dertig seconden bij
het Journaal en een eenkolommertje op
pagina 7, maar dan wél inclusief een
reactie van een psycholoog of psychia-
ter die het gedrag diagnosticeert.

Nee, mevrouw, ik ben geen klimaat-
ontkenner. Ik heb alleen vernomen wat
veel van die activisten mankeren. Dat is
niet mis. Ze zijn geestelijk ziek. Erger
nog, hun kwaal grenst aan psychopa-

thie. Een juffrouw genaamd Christine
Brophy – „Ik ben zelf links” – vestigde
via het Public-account op Substack de
aandacht op een Zwitsers onderzoek
waaruit bleek dat ’antagonistisch nar-
cisme en psychopathische neigingen’
vaak ten grondslag liggen aan de linkse
agressie die bijvoorbeeld, maar niet
uitsluitend, door klimaatactivisten
wordt geuit.

Worden zij door empathie gedreven,
zoals zij zelf zo graag suggereren? Door
onbaatzuchtigheid, door maatschappe-
lijke zorgen? Nee. Achter hun motieven
gaan vaak ’duistere motieven van nar-
cisme schuil’, aldus Brophy. Vooral hun
hang naar slachtofferschap en hun
daarmee verbonden egocentrisme is
van belang. Tegenspraak wordt niet
geduld. En daar vloeit weer hun verlan-
gen naar autoritarisme uit voort, ofte-
wel hun wens tot het muilkorven van de
oppositie.

Antagonistisch narcisme en psycho-
pathische neigingen!

Toe maar!
Brophy’s artikel maakt veel duidelijk,

óók over het gedrag van degenen die het
woordvoerderschap van alles wat in die
kringen niet als (dom)rechts wordt
beschouwd op zich hebben genomen.
Dat schelden? Dat tieren? Het is ver-
klaard. Ik noem vier eigenschappen van
de antagonistische narcist: „1. Extremer
en meer dan de openlijke narcist ge-
richt op rivaliteit en competitie. 2.
Structurele drang om in het middel-
punt van de belangstelling te staan. 3.
Arrogant en egoïstisch. 4. Uitbuiten van
mensen voor eigen gewin, omdat hij
vindt dat hij daar recht op heeft.”

Toon compassie op de A12, collega’s.
Bouw distantie in.
Alles voor een betere wereld.

Narcisme

Toon compassie op
de A12, collega’s

met de hand moet worden op-
gewonden. „De bel was bij de
brand naar beneden gedon-
derd, maar die konden we ge-
lukkig terughangen.”

Theekoepel
In het koetshuis, ook een

ontwerp van Cuypers net als de
naastgelegen theekoepel,
bracht Friso Woudstra zijn ar-
chitectenbureau onder. Het is
een toepasselijk visitekaartje
voor het bedrijf; vorig jaar nog
vierde hij zijn 50-jarig jubi-

VORDEN • Wonen op een
monumentaal landgoed,
onder eeuwenoude bomen
waartussen een ritselende
beek stroomt en de tijd even
stil lijkt te staan. Klinkt
sprookjesachtig, maar is ook
hard werken, zegt Friso
Woudstra. „Het moet echt je
hobby zijn, anders kun je er
beter niet aan beginnen.” Op
zijn Landgoed Wientjesvoort
in het Gelderse Vorden
wordt volop gewerkt om het
ook voor de toekomst mooi
te houden.

De dikwijls kapitale huizen
die Friso Woudstra (71) zelf ont-
werpt moeten eruit zien alsof
ze er al honderd jaar staan, zo
benadrukt de architect, die zo-
als zijn naam al doet vermoe-
den geboren is in Friesland,
maar sinds zijn achtste in de
Achterhoek woont. Hij is be-
kend als de ’retro-architect’ en
ziet het als opdracht om ’het
verleden te verbeteren’, de slo-
gan van zijn bureau. 

Geen camping
„Ik had op het terrein een

camping kunnen beginnen of
een hotel, maar daar hadden
mijn vrouw Yneke en ik eigen-
lijk niet zoveel zin in”, vertelt
hij bij een wandeling over zijn
21 hectare groot terrein. Gek-
scherend: „We wilden niet dat
hier dagelijks mensen in cam-
pingsmoking door het groen
zouden lopen.”

Het echtpaar kocht Wient-
jesvoort in 1999: een bouwval
die na een schoorsteenbrand
in 1968 al ruim dertig jaar
stond te verloederen. Zonde,
want het huis uit 1852 is een
ontwerp van de beroemde ar-
chitect Pierre Cuypers uit
diens beginjaren, lang voordat
hij het Rijksmuseum en Cen-
traal Station van Amsterdam
ontwierp, of het grote neogoti-
sche Kasteel De Haar dat deze
week nog – in het kader van de
Open Monumentendagen dit

weekend – in een landelijke
enquête is uitgeroepen tot
’mooiste gebouw van Neder-
land’.

Handig als je zelf architect
bent: in een paar jaar knapte
Woudstra de ruïne op, inclu-
sief moderniseringen zoals iso-
latieglas, elektrische vloerver-
warming en een lift, maar zon-
der de monumentale status te
beschadigen. Een van de mooi-
ste originele ornamenten is de
klokkentoren, waarvan het
mechaniek binnen dagelijks

leum als bouwmeester. 
Woudstra, behalve land-

goedeigenaar ook bezitter van
enkele (jacht)paarden, een
Fries skûtsje en een antieke
Morgan, besloot daarnaast zijn
sociale hart te laten spreken.
„Onze drie kinderen – een bio-
logische dochter, een dochter
geadopteerd uit Sri Lanka en
een zoon uit Thailand – wilden
graag op het landgoed wonen.
Om het landgoed voor de toe-
komst veilig te stellen, hebben
we het ondergebracht in een
stichting en zes woningen ge-
bouwd. In de toekomst kunnen
de kinderen vanuit de stichting
het landgoed besturen. En toen
kwam ook nog Bram Sprey
langs met een mooi idee: een
woonproject voor jongvolwas-
senen met een verstandelijke
beperking.”

Voor Bram en Anouk Sprey
was het de verwezenlijking van
hun droom. „Ik ben zelf opge-
groeid in Zelhem, waar mijn
ouders altijd pleegkinderen in
huis opnamen”, vertelt Bram.
Zelf wonen hij en Anouk, die
verloskundige is, er ook met
hun drie jonge kinderen.
„Dankzij een langlopend erf-
pachtcontract van tweemaal
49 jaar kunnen de bewoners
hier in principe tot aan hun
dood blijven.”

De gelijkvloerse hoeve telt
acht appartementen voor vier
mannelijke en vier vrouwelijke
bewoners, een gezamenlijke
keuken, woon- en eetkamer.
Sprey: „Deze omgeving, vol
ruimte en rust, heeft een posi-
tieve invloed op de bewoners.
Het blijft een droom dat wij
hier mogen wonen en werken.”

Monumentale hobby

Het echtpaar kocht Wientjesvoort in 1999: een bouwval die na een
schoorsteenbrand in 1968 al ruim dertig jaar stond te verloederen.

Het theehuis werd een visitekaart-
je voor het bedrijf. 

’Een droom dat wij hier mogen wonen en werken’

door Eline Verburg

’RETRO-ARCHITECT’ FRISO KNAPTE RUÏNE OP

Van onze parlementaire
redactie 

DEN HAAG • De eerste
eindexamens in het
voortgezet onderwijs
sinds corona zonder soe-
peler slagingsbeleid, zijn
bijna net zo goed ge-
maakt als de examens
vóór corona. Dat blijkt
uit de slagingspercenta-
ges die minister Marielle
Paul (Voortgezet Onder-
wijs) aan de Tweede Ka-
mer heeft gestuurd.

Van alle middelbare
scholieren slaagde 89,4
procent. In 2019 – het
laatste jaar voor corona –
was dat nog 92 procent.
In de jaren 2020, 2021 en
2022 lagen die percenta-

ges veel hoger, omdat
leerlingen een extra her-
kansing kregen of zelfs
één cijfer mochten weg-
strepen van hun eindlijst
(duimregeling). In 2020
ging het eindexamen
vanwege corona helemaal
niet door en slaagde bijna
iedereen.

Gevreesd werd dat het
opheffen van de corona-
maatregelen zou leiden
tot een waar slagveld,
omdat de leerlingen die
dit jaar examen deden
het langst te maken heb-
ben gehad met corona-
maatregelen in het on-
derwijs vóór hun exa-
mens, zoals thuisonder-
wijs.

„We moeten niet on-

derschatten welk effect
corona heeft gehad op
deze groep leerlingen”,
zegt Paul. „Daarom be-
grijp ik heel goed dat
sommige eindexamen-
kandidaten baalden dat
we dit jaar geen examen-

maatregelen hebben
genomen. Maar leerlin-
gen en leraren hebben
geknokt en vertragingen
weten in te lopen. De
cijfers laten zien dat het
hen heel goed is gelukt
om het examen succesvol
af te ronden.” Paul noemt
dat een ’topprestatie’.

Van alle middelbare
scholieren zakten havis-
ten traditiegetrouw het
vaakst. Hun verval ten
opzichte van 2019 was
bovendien het grootst:
nog geen 85 procent van
de havo-scholieren rond-
de dit jaar zijn schoolpe-
riode succesvol af. In het
laatste jaar voor corona
lag dat percentage nog
boven de 88 procent.

Slagveld bij eindexamens blijft uit

Friso Woud-
stra bij het
gerestau-
reerde
Landgoed
Wientjes-
voort. „Het
moet echt
je hobby
zijn, anders
kun je er
beter niet
aan begin-
nen.” Ook
van bovenaf
ziet het er
weer uit als
een plaatje. 
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